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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Cultuur, Jeugd, Sport en Media 
organiseerde op 22 juni 2006 een gedachtewisseling 
met het Vlaams Fonds voor de Letteren over het jaar-
verslag 2005 en de af te sluiten beheersovereenkomst 
2006-2010.

I. BESPREKING VAN DE BEHEERSOVEREEN-
KOMST 2006-2010

I.1. Inleiding door de heer Bert Anciaux, Vlaams 
minister van Cultuur, Jeugd, Sport en Brussel 

Minister Bert Anciaux: Het Vlaams Fonds voor de 
Letteren (VFL) stelt ieder jaar zijn jaarverslag voor 
aan deze commissie. De voorbije maanden werd er 
intensief  gewerkt aan een nieuwe beheersovereen-
komst voor de periode 2006-2010. Vandaag wordt 
de ontwerpbeheersovereenkomst voorgesteld aan 
deze commissie. In functie daarvan werden aan alle 
commissieleden de volgende documenten bezorgd: 
de ontwerpbeheersovereenkomst, het advies van de 
Inspectie van Financiën (IF) van 6 april, een over-
zichtsnotitie met de repliek op het negatief  advies 
van de Inspectie van Financiën, het advies van de 
Raad voor de Kunsten en een gecoördineerde versie 
van het decreet van 30 maart 1999 houdende oprich-
ting van een Vlaams Fonds voor de Letteren.

De Vlaamse Gemeenschap kiest ervoor om de reali-
satie van bepaalde delen van haar cultuurbeleid toe 
te vertrouwen aan organisaties of  instellingen die 
daarvoor goed geplaatst zijn of die daartoe specifiek 
de opdracht hebben gekregen. Daarbij kiest ze voor 
het instrument van de beheersovereenkomst. Een 
beheersovereenkomst wordt als volgt gedefinieerd: 
“een wederzijdse overeenkomst tussen de Vlaamse 
minister bevoegd voor Cultuur, gemachtigd door 
de Vlaamse Regering namens de Vlaamse Gemeen-
schap, en een organisatie of  instelling binnen de cul-
turele sector, handelend over de bijzondere regels en 
voorwaarden waaronder zij opdrachten moet uitvoe-
ren en waarvoor zij in casu een dotatie ontvangt van 
de Vlaamse Gemeenschap.”. Een belangrijke vaststel-
ling bij de voornoemde definitie is dat het niet gaat 
om een toetredingscontract, maar om een contract 
dat ontstaan is na wederzijdse dialoog tussen beide 
contracterende partijen. De huidige ontwerpbeheers-
overeenkomst is dan ook het resultaat van verschil-

lende intensieve vergaderingen met de instelling, 
gespreid over een langere periode.

Het afsluiten van een beheersovereenkomst wordt 
ook opgelegd door artikel 4 van het decreet van 30 
maart 1999 houdende oprichting van een Vlaams 
Fonds voor de Letteren, gewijzigd bij decreet van 30 
april 2004. Het artikel bepaalt dat de beheersover-
eenkomst moet gelden voor een periode van vijf  jaar, 
dat de regels inzake de toekenning van middelen en 
subsidies erin moeten worden vastgelegd en dat de 
ontwerpbeheersovereenkomst ter bespreking moet 
worden voorgelegd aan de Raad voor de Kunsten.

De voorliggende ontwerpbeheersovereenkomst omvat 
een generiek en een specifiek gedeelte. Het generieke 
gedeelte bevat de volgende elementen: de identiteit 
van de functioneel bevoegde minister en van de instel-
ling en haar vertegenwoordigers, een omschrijving 
van de dotatie met de uitbetalingsmodaliteiten en de 
indexeringsclausule, de aanwendingsvoorwaarden  
van deze middelen, de toepasselijke boekhoudre-
gels, de regels voor toezicht en evaluatie, de duur van  
de overeenkomst en de mogelijkheid van verlenging. 
De indicatoren en de normen die worden gehanteerd 
bij de evaluatie, worden in detail opgesomd in artikel 
17. 

In het specifieke gedeelte worden de missie en de 
strategische en operationele doelstellingen van het 
VFL omschreven. In bijlage wordt de reglementering 
opgenomen voor de subsidies waarin het VFL dient 
te voorzien voor personen en organisaties in de lite-
raire sector.

Binnen de modaliteiten van de werking werden er 
concrete afspraken gemaakt over de engagementen 
om een cultureel diverse doelgroep te bereiken, een 
cultureel divers aanbod te creëren en een intercultu-
reel bestuurders-, vrijwilligers- en personeelsbeleid 
te bevorderen. Er werden ook duidelijke afspraken 
gemaakt over communicatie en samenwerking met 
andere actoren, onder meer CultuurNet.

De Inspectie van Financiën maakte een aantal 
opmerkingen en tekende uiteindelijk bezwaar aan op 
vijf  vlakken, namelijk de wettelijkheid en de regel-
matigheid, de doelmatigheid, de financiële incidentie, 
de budgettaire inpasbaarheid en de weerslag op de 
lokale besturen. Op grond daarvan gaf  de Inspec-
tie van Financiën een ongunstig advies, en achtte 
het ontwerp van beheersovereenkomst niet rijp voor 
besluitvorming door de Vlaamse Regering. 
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Het VFL heeft daarop consistent en met overtuiging 
gereageerd met een notitie die een duidelijk en syste-
matisch overzicht brengt van de opmerkingen van 
de Inspectie van Financiën en van de replieken van 
het bestuur van het VFL. Ook de commentaren van  
het agentschap Kunsten en Erfgoed werden toege-
voegd. De directeur van het VFL, de heer Carlo Van 
Baelen, zal daar straks uitvoeriger op terugkomen. 
Ook de Raad voor de Kunsten kwam in haar advies 
tot eenzelfde conclusie. Ik sluit me aan bij deze posi-
tieve waardering.

De dotatie voor het VFL is in de uitgavenbegroting 
van de Vlaamse Gemeenschap voor 2006 ingeschre-
ven op de basisallocatie 41.02 van het programma 
45.40, met een initieel bedrag van 3.437.000 euro, 
aangepast tot 3.443.000 euro. Voor 2007 wil ik de 
dotatie met 250.000 euro verhogen, inclusief  de 
indexaanpassing. Zo komt de dotatie op 3.693.000 
euro. De bijkomende middelen zullen worden aange-
wend om deelaspecten binnen bestaande werkdomei-
nen te optimaliseren en om nieuwe werkdomeinen uit 
te bouwen. 

In de bestaande werkdomeinen worden er extra mid-
delen uitgetrokken voor werkbeurzen aan stripte-
kenaars, voor een project met beginnende Vlaamse 
vertalers, voor productiesubsidies voor theatertek-
sten en voor de ondersteuning van het verzamelde 
werk van onze canonauteurs. Op de agenda staat ook 
de uitbouw van een elektronisch archief  van literaire 
tijdschriften en de integrale financiering van de vzw 
Culturele en Literaire Tijdschriften (CeLT). 

Er zijn ook belangrijke nieuwe werkdomeinen: een 
proactief  buitenlandbeleid voor kinder- en jeugd-
boeken, de voorbereiding van de presentatie van de 
Vlaamse strips op de internationale stripbeurs van 
Angoulême 2008, het uitwerken van ondersteunings-
mogelijkheden voor het schrijven en publiceren van 
biografieën van cultureel waardevolle Vlaamse figu-
ren en het realiseren van een intercultureel beleid, 
met inleefprogramma’s voor illustratoren en auteurs, 
coaching van allochtone auteurs en themanummers 
bij literaire tijdschriften.

Ik hoop dat ik dit groeiscenario mee zal mogen rea-
liseren in de daaropvolgende jaren. Hopelijk zal het 
Vlaamse letterenbeleid nog meer aandacht kunnen 
besteden aan de ondersteuning van non-fictie en aan 
een meer geïntegreerde aanpak van het buitenland-
beleid. Ik roep het VFL en zijn directeur op om op 
dit vlak het voortouw te nemen voor een samenwer-

king met alle betrokken actoren. Er is ontzettend veel 
expertise, maar al te vaak wordt die onvoldoende effi-
ciënt aangewend. 

Ik ben blij met deze ontwerpbeheersovereenkomst. 
Meer dan ooit geloof  ik in de sturende kracht van 
het VFL voor de Vlaamse auteurs en het Vlaamse 
letterenkapitaal. Een en ander moet nog bijgeschaafd 
worden. Het werkveld koestert terecht hoge ver-
wachtingen. De komende jaren zal ik, samen met de 
betrokkenen, werken aan de realisatie ervan.

De samenwerking met het VFL verloopt optimaal. 
Ik verheug me over de inzet van de directie en over de 
werking van het Fonds. Dat er soms spanningen zijn 
is normaal. Aanvankelijk had ik problemen met het 
principe van het fonds. De wisselwerking tussen de 
opmaak van het beleid en de uitvoering ervan op het 
terrein via het Fonds loopt echter uitstekend. Ik ben 
zeker niet van plan om die samenwerking terug te 
schroeven. Ik wil het Fonds de komende jaren extra 
middelen geven voor het letterenbeleid in ons land en 
voor de internationale samenwerking, en in het bij-
zonder voor de samenwerking met Nederland. De 
samenwerking met Nederland blijf  ik heel belangrijk 
vinden, al besef  ik dat die dynamiek aan Vlaamse 
kant sterker is dan aan Nederlandse kant. 

I.2. Uiteenzetting door de heer Carlo Van Baelen, 
directeur Vlaams Fonds voor de Letteren

De heer Carlo Van Baelen: De toelichting van de 
minister stemt me positief. Bij de voorbereiding 
van de beheersovereenkomst werd hard en gemoti-
veerd gepleit voor een groeiscenario. Het verheugt 
me dat de minister het werk waardeert. Bij de start 
was er veel wantrouwen, maar de laatste jaren is de 
samenwerking sterk verbeterd. Het is goed dat die 
waardering ook financieel zichtbaar wordt gemaakt, 
al betreur ik dat de cultuursector het cultuurbeleid 
vooral in centen omgezet wil zien. De extra middelen 
maken het niettemin mogelijk om nieuwe ambities te 
koesteren. 

Ik was verrast door de toon van de opmerkingen van 
de Inspectie van Financiën op de beheersovereen-
komst. Daarom wil ik nu de repliek van het VFL op 
die opmerkingen toelichten. 

De beheersovereenkomst is het resultaat van uitge-
breid overleg met de minister, het kabinet en de admi-
nistratie. Het VFL heeft geprobeerd om dat overleg 
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zo goed mogelijk te ondersteunen. Daarom zijn er 
nogal wat bijlagen bij de overeenkomst gevoegd. De 
brochure waarin de meerjarenplannen worden ver-
duidelijkt is voor het VFL een bindend onderdeel van 
de beheersovereenkomst. Er werd ook een overzicht 
opgenomen van alle regelingen die van toepassing 
zijn bij de concrete uitvoering van de opdracht. Het 
financiële groeiplan zoals dat in het meerjarenplan 
werd opgenomen, werd gedetailleerd. Op de opmer-
king over de criteria wil ik later antwoorden. Deze 
discussie zal wellicht geregeld terugkomen binnen 
deze commissie. 

De opmerkingen over artikel 6 waren wat ongelukkig 
geformuleerd. Men wil een aantal instrumenten inzet-
ten om de doelstellingen te realiseren. De opmerking 
van de IF dat het VFL zich op geen enkel kwantita-
tief  outputgegeven wil laten vastpinnen vloeit voort 
uit een verkeerde interpretatie van een bepaalde zin. 
In het meerjarenplan staat dat bij het toekennen van 
werkbeurzen niet de maximalisering van het aantal 
beurzen telt, maar wel het niveau. Het VFL kiest dus 
niet voor een groot aantal kleine beurzen, wel voor 
een aantal relatief grote beurzen waardoor de auteurs 
zorgvuldig kunnen werken aan hun werkplan. Het 
VFL wil echter niet ontsnappen aan kwantitatieve 
outputgegevens. Het is wel van oordeel dat het bin-
nen een keuze voor kwaliteit contraproductief  is om 
zich te laten vastpinnen op een louter kwantitatieve 
normering. 

De Raad voor de Kunsten merkt in zijn advies op dat 
het VFL een uitvoerende instantie is voor het lette-
renbeleid van de minister. Toch zou het VFL met zijn 
expertise ook een bijdrage kunnen leveren aan het 
beleid. Dat werd trouwens ook uitdrukkelijk opge-
nomen in de beheersovereenkomst. 

De IF stelt voor om de evaluatie op een andere 
manier te organiseren. Het VFL wil zich houden aan 
de bepalingen van het decreet. Het mag hierover geen 
uitspraken doen. Ik zie geen redenen om hieraan iets 
te veranderen. 

In bijlage bij de ontwerpbeheersovereenkomst is er 
een detaillering van het financiële groeipad. Deze 
detaillering maakt geen deel uit van de basistekst 
omdat de gesprekken daarover op dat ogenblik nog 
niet rond waren. Het verheugt me dat de minister 
de voorstellen van het Fonds heeft overgenomen, 
althans voor volgend jaar. 

Ik betreur de opmerking over de monitoring van de 
aangegane verplichtingen. Dat is een heel belang-
rijk punt. Het is jammer dat de IF een dergelijke 
uitspraak doet zonder te weten hoe de monitoring 
verloopt. Een gedetailleerde financiële monitoring is 
namelijk altijd het eerste agendapunt van de maande-
lijkse vergadering van de Raad van Bestuur van het 
VFL. De bestuursleden kennen op elk ogenblik de 
stand van zaken, onder meer welke toezeggingen er 
werden gedaan en wat de financiële ruimte is. Ik kan 
de monitoring van de voorbije maand aan de com-
missieleden bezorgen als ze dat wensen. 

De technische opmerkingen in verband met de 
indexatieformule heb ik gelinkt aan het gehanteerde 
begrotingsmodel. Ik veronderstel dat deze zorgvul-
dige werkwijze volstaat. 

In artikel 8 is sprake van bijkomende opdrachten, die 
verder gaan dan de verwachtingen die in de beheers-
overeenkomst werden vastgelegd. Het lijkt me logisch 
dat voor dergelijke bijkomende opdrachten ook bij-
komende middelen worden vrijgemaakt. 

Het VFL kiest duidelijk voor een beleid dat zich con-
centreert rond drie begrippen: kwaliteit, professiona-
liteit en diversiteit. Dat kan zeker niet op een louter 
kwantitatieve wijze worden getoetst. De producten 
en de diensten die voortvloeien uit dit beleid vormen 
de uiteindelijke toetssteen. Een strikte kwantificering 
zou uiteindelijk contraproductief  worden. De werk-
beurzen vormen een goed voorbeeld. Aan mensen die 
een nieuw project willen uitwerken, wordt een soort 
van durfkapitaal ter beschikking gesteld op basis van 
bewezen kwaliteiten in het verleden. Dat kan men 
moeilijk kwantificeren. Als men zou zeggen dat het 
Fonds elk jaar meer werkbeurzen moet toekennen, 
negeert men de invalshoek kwaliteit. Dat zou immers 
betekenen dat men het begrip kwaliteit elk jaar zou 
laten evolueren in functie van het aanbod. Subsidies 
zijn haalbaar en niet draagbaar. Dat is een algemene 
regel. Het VFL is dus afhankelijk van de kwaliteit 
van de aanvragen. Als de kwaliteit wisselt, moet ook 
het aantal beurzen kunnen schommelen. Het gehan-
teerde kwaliteitsbegrip kan dus niet wisselen. 

In de beheersovereenkomst zou men ook kunnen 
stellen dat er meer vertalingen vanuit het Nederlands 
moeten worden gesubsidieerd. In dit geval is de vraag 
echter afkomstig van buitenlandse uitgevers en daar 
hebben we geen invloed op. Ook daar speelt een kwa-
litatief  element mee. Voor kleine vertaalprojecten 
– bijvoorbeeld prentenboeken – wordt een subsidie 
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van 150 euro toegekend. Voor grote vertaalprojecten 
– bijvoorbeeld de vertaling van Omega Minor, een 
project dat dit voorjaar werd goedgekeurd – kan de 
subsidie oplopen tot 5000 euro. Als men vertrekt van 
het begrip kwaliteit van het basiswerk, van de verta-
ler en van de buitenlandse uitgeverij, kan men moei-
lijk een kwantitatief  criterium hanteren. 

In de repliek wordt ook een uitspraak van Hugo 
Claus geciteerd. Hij stelt dat kunst geen papje is, geen 
snoepje waarvoor men alleen zijn bek hoeft open te 
doen. Kunst is vooral een kwestie van aandacht en 
van geconcentreerde energie. Daar wil het VFL voor 
staan. Dat is ook het kader dat binnen de beheers-
overeenkomst wordt aangereikt. 

I.3. Vragen en opmerkingen van de commissieleden, 
en antwoord van minister Bert Anciaux, en de 
heren Carlo Van Baelen en Joris Gerits

De heer Steven Vanackere: Mag ik even verwijzen 
naar het rapport van de IF? Los van een kleine ver-
gissing over Suske en Wiske, waar het album ‘De 
Speelgoedzaaier’ vermoedelijk wordt verward met 
‘De Wilde Weldoener’, slaat het rapport toch spij-
kers met koppen. Er wordt aangedrongen op een 
striktere afbakening tussen enerzijds de doelstellin-
gen van het VFL, en anderzijds de instrumenten om 
deze doelstellingen te bereiken. Het is duidelijk dat in 
de kunstbeoefening geen duidelijke kwantitatieve cri-
teria hanteerbaar zijn. Het VFL is echter een admi-
nistratieve organisatie die zelf  niet aan kunst doet, en 
volgens andere regels moet werken dan de kunstvorm 
die het begeleidt.

De IF dringt ook sterk aan om voor het VFL enige 
kwantitatieve en meetbare outputgegevens vast te 
leggen, want van prestatiemeting is op dit ogenblik 
bij het VFL geen sprake. Deze meetbare outputge-
gevens zouden in de beheersovereenkomst moeten 
worden opgenomen. Ze kunnen dan later worden 
gebruikt om een evolutie in de tijd vast te stellen, en 
om op basis van concrete gegevens een debat te kun-
nen voeren over de beleidsvoering door het VFL, of 
eventueel zelfs het beleid van de minister.

Ik deel de mening van het VFL dat een overmatige 
becijfering van de activiteiten ook wel contrapro-
ductief  kan werken, maar daaruit afleiden dat in de 
beheersovereenkomst geen streefcijfer moet staan, is 
een brug te ver. Het VFL moet het lef  hebben om cij-

fers te hanteren, en te vertrouwen op de minister, het 
parlement en het veld om deze met de nodige nuance 
te hanteren. Dit kadert overigens volledig binnen 
het Beter Bestuurlijk Beleid (BBB) waarin minimale 
voorwaarden aan beheersovereenkomsten worden 
verbonden.

Een tweede element is de rol van de cultuuradmini-
stratie versus de rol van het VFL in het letterenbe-
leid. Ik neig naar de visie op de overheid waarbij de 
administratie, ten dienste van de minister en gecon-
troleerd door het parlement, een centrale rol speelt 
in de beleidsvoorbereiding. Het VFL heeft een spe-
cifieke expertise opgebouwd en kan binnen de stra-
tegische, tactische en operationele doelstellingen niet 
louter bij het laatste worden ingedeeld. Het VFL is 
het best geplaatst om de beleidsontwikkeling te voe-
den met waardevolle informatie. De rollen mogen 
echter niet worden omgedraaid. De beleidsontwik-
keling gebeurt op het politieke niveau, ondersteund 
door de cultuuradministratie. Het VFL zit hier in de 
rol van toeleveraar. Artikel 6, d), van het ontwerp van 
beheersovereenkomst spreekt naar mijn gevoel dan 
ook ten onrechte van een bijdrage aan de beleidsont-
wikkeling en -evaluatie.

Als derde punt wil ik aanbrengen dat het me verbaast 
om in artikel 2, §2, van het ontwerp van beheersover-
eenkomst een exact percentage terug te vinden betref-
fende het aandeel van de werkingskosten in het totaal 
van de subsidies van het VFL. Het decreet houdende 
de oprichting van het VFL vermeldt in artikel 17,  
§2, immers enkel dat de werkingskosten en de perso-
neelskosten van het VFL ‘in een redelijke verhouding’ 
staan tot de kredieten die door het Vlaams Parlement 
zijn vastgesteld in de algemene uitgavenbegroting. Ik 
pleit er dan ook voor om deze ‘redelijke verhouding’ 
te behouden, en een exact percentage weg te laten. 
Het zou immers in het nadeel van het VFL kunnen 
spelen als het percentage van de overheadkosten 
plots boven de 19 percent uitkomt, terwijl men bij-
voorbeeld weet dat dit een tijdelijk probleem is dat 
een jaar later kan worden opgelost. 

Ik pleit samen met de Raad voor de Kunsten voor een 
ontkoppeling tussen wat de overheid ter beschikking 
wil stellen om te beschikken over een goed functione-
rende instelling die een aantal overheidstaken op zich 
neemt, en de overheadkosten die de uitvoering van 
deze taak met zich meebrengt. Dat moet immers wor-
den bepaald in een dialoog met de overheid, en dan 
toch niet in een vast percentage. Ik stel dan ook voor 
om het bedrag dat aan deze overheadkosten wordt 
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besteed te indexeren, en dat voor de volgende jaren 
naar voren te schuiven. De toekomst zal dan uitwij-
zen of  dit al dan niet voldoende is. De replieknota 
op het rapport van de IF bevat op dit punt trouwens 
tabellen met groeicijfers die eigenlijk in de beheers-
overeenkomst zelf  zouden moeten worden opgeno-
men, desnoods als een bijlage.

De heer Bart Caron: Ik wens uitdrukkelijk mijn waar-
dering uit te spreken voor de werking van het VFL 
en voor de inspanningen om dit te vertalen in een 
beheersovereenkomst. Dat neemt echter niet weg dat 
een aantal schoonheidsfoutjes in deze beheersover-
eenkomst moeten worden verbeterd.

De keuze voor de kwaliteitsbenadering van de beur-
zen domineert terecht op de kwantitatieve benade-
ring. Ik ben het echter eens met de stelling van de 
IF dat de laatste zin van artikel 6 begrijpelijker moet 
worden geformuleerd. 

Ik deel samen met collega Vanackere de zorg rond 
het kwantificeren van de output. Artistieke output 
laat zich moeilijk meten en kwantificeren, maar toch 
moeten een aantal parameters worden vooropgesteld 
om het veld te kunnen monitoren en evoluties te kun-
nen volgen. Dit zal de werking van het VFL trouwens 
aantoonbaar maken en versterken.

Ik sluit me ook aan bij de opmerking betreffende 
het percentage van de overheadkost. Het is inder-
daad beter om dat weg te laten en te vervangen door 
een bedrag dat door de minister moet worden opge-
volgd.

De heer Carlo Van Baelen: Het VFL staat betreffende 
de beleidsvoorbereiding uitdrukkelijk in de rol van 
dienstmaagd. Daarover is er geen discussie. Wat de 
beleidsevaluatie betreft moet de stem van het VFL 
worden gehoord, maar niet meer of  minder dan de 
andere spelers. Het is de bedoeling om te onderlijnen 
dat de expertise van het VFL kan worden aangewend 
ter voorbereiding van het toekomstige beleid en als 
terugkoppeling naar het gerealiseerde beleid, en dit 
uiteraard in een rol die de minister en de adminis-
tratie hierin als een meerdere erkent. 

Minister Bert Anciaux: Ik kan dit bevestigen. Het is 
op vraag van de administratie en mezelf  dat de rol 
van het VFL hierin wordt erkend. Uiteraard moet 
hierbij worden vermeden dat het VFL rechter en par-
tij wordt in eenzelfde aangelegenheid. Het VFL moet 

als deskundig agentschap echter voldoende materiaal 
aanreiken waarop de administratie en de minister het 
beleid kan toetsen en ontwikkelen. 

De heer Bart Caron: Ik zou niet graag hebben dat 
mijn opmerking verkeerd wordt begrepen. Vandaar 
dat ik duidelijk stel dat er zich geen enkel probleem 
stelt om de expertise die het VFL heeft opgebouwd 
ook te gebruiken bij het beleid en de beleidsevaluatie. 
De expertise van de agentschappen mag niet verloren 
gaan.

De heer Carlo Van Baelen: Betreffende de indicatoren 
en het ontwikkelen van meetinstrumenten bestaat er 
weinig weerstand om het beleid van het VFL meetbaar 
te maken. Het is echter erg moeilijk om duidelijke en 
meetbare indicatoren te selecteren. Vorig jaar werd de 
organisatiebeheersing bij het VFL trouwens doorge-
licht door de afdeling Interne Audit van de Vlaamse 
Gemeenschap. In zijn aanbevelingen schoof  de afde-
ling dezelfde nood aan meetbare indicatoren naar 
voren, maar bij navraag kon ze ons ook niet helpen om 
deze concreet te ontwikkelen. Volgend jaar plannen we 
een uitgebreide bevraging bij auteurs over de effecten 
van werkbeurzen op de kwantiteit en kwaliteit van hun 
literair werk en hun beoordeling van de VFL-procedu-
res. We hopen een deel van de antwoorden in meetbare 
elementen te kunnen uitdrukken.

De heer Steven Vanackere: Het moet toch echt wel 
mogelijk zijn om een aantal indicatoren op te stellen 
en in te brengen in de beheersovereenkomst? Hier-
bij moet een onderscheid worden gemaakt naar de 
output van het overheidsbeleid en de output van het 
VFL. Voor de overheid moeten immers in overleg 
met het veld ook dringend indicatoren worden opge-
steld om af  te wegen welke middelen de overheid in 
welke sector moet investeren. 

Voor het VFL zelf  moeten een aantal outputgege-
vens worden opgesteld die de moeite waard zijn om 
gemeten te worden. Zo kan bijvoorbeeld worden 
vastgesteld dat in de toptien van de meest verkochte 
boeken een bepaald aantal auteurs uit het Neder-
landse taalgebied voorkomen, of  zoveel vertalingen 
van auteurs uit andere taalgemeenschappen enzo-
voort. Vermoedelijk bestaat hiertegen in het veld 
een zekere weerstand omdat men vreest dat een of 
ander meetresultaat onmiddellijk repercussies heeft 
op het beleid. De evaluatie van deze meetgegevens 
en het trekken van conclusies kan echter pas gebeu-
ren op basis van meetresultaten over verschillende 
jaren heen. De outputgegevens moeten ons op ter-
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mijn leren of  het beoogde beleid wordt gerealiseerd. 
Op basis hiervan moeten dan de ‘troughput-elemen- 
ten’ worden ontwikkeld, namelijk deze activiteiten die 
het VFL voor de realisatie van die output meent te 
moeten ontwikkelen. Het is aan de overheid om voor 
de nodige input te zorgen, of met andere woorden te 
zorgen voor de nodige middelen om dit te realiseren.

De heer Joris Gerits: Een van de functies van het VFL 
is marktcorrigerend optreden, en dat is heel moeilijk 
te meten. Een van de taken is bijvoorbeeld het onder-
steunen van poëzie, maar poëziewerken zal je nooit in 
de toptienverkoop terugvinden. Nochtans levert het 
VFL op dit gebied zeer goed werk. Dankzij de steeds 
wisselende samenstelling van de betrokken commissie 
slaagt men erin om niet in één bepaalde visie vast te 
roesten. Hierdoor kunnen heel wat poëtica’s aan bod 
komen. Het maximaal haalbare is dat poëzie levend 
blijft. Men zal er nooit in slagen om van poëzie een 
vlot verkopend product te maken.

Een ander element is de literaire canon, of  de ver-
zameling van literaire werken die voor de Vlaamse 
Gemeenschap als waardevol erkend worden. Hoe ver 
moet men gaan in het uitbrengen van het verzamelde 
werk van welke auteurs, en wie betaalt deze inves-
tering? Is dit kwantificeerbaar en wat zijn de refe-
rentiepunten? Welke criteria stel je voorop voor het 
meten van de steun aan literatuur van auteurs van 
allochtone herkomst? Welke doelstellingen stel je in 
welk tijdspad voorop? Je kan toch niet stellen dat je 
bijvoorbeeld in 2010 twee goede dichters, twee goede 
prozaschrijvers en twee goede essayisten moet heb-
ben met een allochtone achtergrond? Zo werkt het 
niet. De marktcorrigerende werking van het VFL is 
moeilijk te meten.

Minister Bert Anciaux: Het beleid moet in elk geval 
de sector en ook de kunstenaar ondersteunen. Het 
moet mogelijk zijn om hiervoor een aantal meetbare 
indicatoren te ontwikkelen. 

Een tweede grote doelstelling is ervoor te zorgen dat 
meer mensen kunnen genieten van kunst en cultuur. 
Het meten van het aantal deelnemers aan bepaalde 
kunstvormen zegt echter niet alles, want men weet 
niet wat het aantal deelnemers zonder steunmaatre-
gelen zou zijn geweest. Bovendien kunnen kunst en 
cultuur ook in de beslotenheid van de huiskring wor-
den genoten, en in dit geval ontsnappen zij aan de 
metingen. 

Het is echter nodig om beleidsindicatoren voorop te 
stellen en metingen uit te voeren zonder de vrijheid 
van de kunstenaar aan te tasten. Het werken voor en 

met kunstenaars ontslaat het beleid immers niet van 
de noodzaak om rationeel en doelgericht te werken. 
Op dit gebied is er niet alleen bij het VFL, maar ook 
bij de overheid zelf  nog werk aan de winkel.

De heer Bart Caron: In elk geval moet de kunstenaar 
en de kunstproductie centraal staan in het ondersteu-
nen van de Vlaamse letteren. Er moet worden voor 
gewaakt dat de outputmetingen de kunstenaars en de 
kunst betreffen, en niet enkel bijvoorbeeld het aantal 
boeken dat wordt verkocht. De ondersteuning en het 
markcorrigerend optreden moet de kunstenaars in 
staat stellen om in een economische onleefbare sector 
toch hun creativiteit te laten ontwikkelen. Daarom 
moeten bijvoorbeeld ook tendensen worden geme-
ten. Een boek is ook niet af  op het moment dat het 
wordt gepubliceerd. Het gaat een eigen leven leiden 
en krijgt al dan niet een maatschappelijke betekenis. 
Hoe bepaal je deze waarde en hoe meet je ze? Het 
VFL kan niet alleen instaan voor de ontwikkeling 
van deze indicatoren en voor de metingen. Dit moet 
een samenwerking zijn tussen de overheid, het VFL, 
bibliotheken, leesbevorderingsinitiatieven enzovoort.

De heer Joris Gerits: Bij het vooropstellen van de 
indicatoren is het toch belangrijk dat elke organisatie 
duidelijk weet wat het parlement en of de minister als 
doel vooropstelt. Bovendien moet ook de spanning 
tussen hoge en lage cultuur worden meegenomen, 
want vele vormen van cultuur behoeven niet nood-
zakelijk een ondersteuning. En als via werkbeurzen 
en productiesubsidies een bepaald product wordt 
gecreëerd, moet er ook worden voor gezorgd dat het 
tot bij de eindgebruiker raakt, want een boek dat in 
de rekken blijft liggen bereikt de lezer niet. Het is dus 
een hele keten die niet alleen door het VFL kan wor-
den beheerst.

De heer Carlo Van Baelen: In verband met de over-
headkosten wijs ik graag op een recent economisch 
onderzoek in de kunstensector in Nederland. Hierbij 
werd een standaard kostprijs per behandeld dossier 
vooropgesteld. Als die standaard als norm zou wor-
den gebruikt en toegepast op het aantal behandelde 
dossiers door het VFL, dan zitten de werkingskosten 
van het VFL in elk geval onder die norm.

Minister Bert Anciaux: In het decreet staat dat de 
werkingskosten en personeelskosten van het VFL in 
een redelijke verhouding moeten staan tot de kredie-
ten die door het Vlaams Parlement zijn vastgesteld: 
“De norm die dient gerespecteerd te worden zal in de 
beheersovereenkomst tussen de Vlaamse Regering en 
het Vlaams Fonds voor de Letteren worden bepaald. 
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Deze norm zal afhankelijk zijn van het takenpakket 
van het VFL en van het werkvolume hieraan verbon-
den.”.

Het is dus duidelijk dat in de beheersovereenkomst 
een bepaalde norm moet worden ingeschreven. 
Bovendien is het eigenaardig maar toch normaal dat 
bij een verminderde toelage voor het VFL, het per-
centage van de overheadkosten in het totale budget 
stijgt. De personeelskosten kunnen bijvoorbeeld niet 
ineens worden teruggedraaid. 

De heer Steven Vanackere: Er is wat mij betreft geen 
vaste verhouding te bepalen tussen de totale wer-
kingsmiddelen en de personeels- en werkingskosten. 
Het decreet bepaalt terecht dat er een redelijke ver-
houding moet zijn, en bedoelt daarmee eigenlijk dat 
de overheadkosten niet te belangrijk mogen worden 
ten opzichte van de output. Het is echter geen vraag 
om een vast percentage in de beheersovereenkomst 
op te nemen. Men zou bijvoorbeeld in de beheers-
overeenkomst kunnen opnemen dat, bij een onge-
wijzigd takenpakket, de op een bepaald moment als 
redelijk vastgestelde overheadkosten niet aanzienlijk 
méér mogen stijgen dan de inflatie.

Minister Bert Anciaux: Ik deel deze zienswijze maar 
hoe dan ook moeten de begrotingen elk jaar worden 
goedgekeurd. Het lijkt me in de begrotingslogica mis-
schien noodzakelijk om bij de toekenning van extra 
middelen eventueel te bepalen of  deze al dan niet 
voor bijvoorbeeld personeelskosten kunnen worden 
gebruikt. Ik neem ook aan dat deze gedachtewisse-
ling als een verheldering van de de beheersovereen-
komst kan worden beschouwd, waarbij deze niet 
noodzakelijk moet worden aangepast.

De heer Steven Vanackere: Toch zouden aan het 
dossier over de beheersovereenkomst misschien wel 
een aantal documenten moeten worden toegevoegd, 
waaronder de overzichtsnotitie die een antwoord 
geeft op de opmerkingen van de Inspectie van Finan-
ciën.

Minister Bert Anciaux: Ik zal natrekken of  er in de 
beheersovereenkomst nog een aantal verduidelijkin-
gen kunnen worden opgenomen. In elk geval moet 
ook het VFL akkoord kunnen gaan met de aan te 
brengen wijzigingen.

II. BESPREKING VAN HET JAARVERSLAG 
2005

II.1. Toelichting door de heer Carlo Van Baelen

De heer Carlo Van Baelen: Dit jaar was het jaarver-
slag heel wat vroeger klaar dan de vorige jaren en in 
de toekomst willen we het ook zo houden. Bovendien 
heeft het jaarverslag een andere structuur gekregen. 
We hebben ook nadrukkelijk geprobeerd om duide-
lijker te maken hoe we binnen de commissies omgaan 
met de reglementering. Dat is een belangrijke toege-
voegde waarde.

In het jaarverslag werden voor iedere commissie 
lijsten opgenomen van de medewerkers met hun 
expertise. Ook de namen van de externe beoorde-
laars worden gepubliceerd. Daarmee willen we dui-
delijk aantonen dat het niet gaat om een kleine groep 
gelijkgezinden. We hebben bewust gekozen voor 
diversiteit. Ik denk dat in de voorbereiding van de 
adviezen het Vlaamse confrontatiemodel dat werkt 
met adviescommissies waarin diepgaande discussies 
worden gevoerd, leidt tot meer afgewogen beslissin-
gen dan het Nederlandse model dat vertrekt van-
uit twee rapporten die niet worden besproken maar 
samengevoegd. 

Ik zal me beperken tot de hoofdlijnen van het jaar-
verslag. Vorig jaar was het eerste jaar dat we gewerkt 
hebben volgens het nieuwe decreet. Dat heeft geleid 
tot een aantal ingrepen in het organisatorische kader. 
Vermits we een actiever beleid wilden voeren rond 
theater, hebben we rond dat thema een extra advies-
commissie opgezet. Ook voor de strips is er nu een 
volwaardige adviescommissie. Tot nog toe was er 
voor de strips alleen een werkgroep omdat het vorige 
decreet niet voorzag in een adviescommissie. Er werd 
ook een afzonderlijke beroepscommissie opgericht 
waardoor het bezwaar nu niet meer behandeld wordt 
door dezelfde commissie die ook de oorspronkelijke 
beslissing genomen heeft. 

Ik kan alleen bevestigen wat de minister al heeft 
gezegd over de samenwerking. Nu wordt er inten-
siever en constructiever overleg gepleegd en is er een 
grotere eensgezindheid. Met de administratie – sinds 
dit jaar is dat de IVA Kunsten en Erfgoed – probe-
ren we op een vast ritme samen te werken. Met de 
Nederlandse fondsen hebben we tweemaandelijkse 
ontmoetingen waarbij steeds meer dingen op elkaar 
worden afgestemd. 
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We hebben veel tijd en aandacht besteed aan commu-
nicatie. We hebben een e-zine opgezet dat maandelijks 
rondgestuurd wordt. Er is ook een driemaandelijks 
papieren bulletin. Dat zijn belangrijke instrumenten. 

De beleidsnota is uiteindelijk het kader waarbinnen 
we werken. We steunen breeduit de literaire genres. 
De aandacht voor de strip levert duidelijk resultaten 
op. Er zijn meer aanvragen en er is een goede dialoog 
met de stripsector. In het bestuur van de auteursver-
eniging die vorige week tot stand gekomen is, zit bij-
voorbeeld een stripauteur. Over de nieuwe accenten 
binnen het buitenlandbeleid heb ik het al gehad. In 
samenwerking met Nederland wordt er ook extra 
aandacht besteed aan debutanten, zowel auteurs als 
vertalers.

De auteursvereniging was de voorbije jaren een moei-
lijk punt. Vorig voorjaar hebben we de auteurs zelf  
bevraagd over o.a. doelstellingen, structuur, priori-
teiten van een eigen beroepsvereniging. De resulta-
ten van die bevraging werden uitgewerkt door een 
werkgroep, eerst onder leiding van Eric Anthonis, 
later onder leiding van Jos Geysels. Het VFL heeft de 
werkgroep de nodige administratieve ondersteuning 
geboden, maar er is geen enkel inhoudelijk overleg 
of  sturing geweest. Dat heeft uiteindelijk geleid tot 
de bijeenkomst van vorige week zaterdag in het Zui-
derpershuis waarbij meer dan 120 auteurs aanwezig 
waren en waarbij meer dan 60 auteurs bijkomend via 
volmachten betrokken waren. 

Die werkgroep heeft de blauwdruk voorgelegd voor 
een auteursvereniging en die is met algemeenheid 
van stemmen aangenomen. Er zijn alleen wat detail-
discussies geweest over de statuten. Het is natuurlijk 
niet makkelijk om met zo veel mensen één tekst te 
gaan maken. 

Door de aanwezigen en de volmachthouders werd 
ook een bestuur gekozen. De vereniging beschikt dus 
over een breed gedragen bestuur dat een duidelijke 
opdracht heeft gekregen van de eigen basis, namelijk 
de auteurs. Het VFL is bereid om dit jaar in te staan 
voor de financiering van de Vlaamse Auteursver-
eniging. In principe wordt er een bedrag van 40.000 
euro uitgetrokken voor de start en voor de werking 
tot eind december 2006. Heel binnenkort zullen we  
hierover overleg plegen met het nieuwe bestuur. De 
eerste opdracht van dit bestuur zal zijn om te zorgen 
voor continuïteit voor dit project, ook op financieel 
vlak. 

Een moeilijk proces is dus tot een goed einde geko-
men. Nu kan er op een constructieve manier verder 
gewerkt worden. Dat merk ik ook aan de toon van 
het blad ‘De Auteur’, het blad van de Vereniging van 
Vlaamse Letterkundigen, waarmee het VFL toch 
een wat moeilijke verhouding had. In dat blad riep 
de vereniging haar leden namelijk op om de auteurs-
vereniging te steunen. Wellicht zullen er af  en toe 
meningsverschillen zijn, maar er is een belangrijke 
stap gezet waar alle betrokkenen beter kunnen van 
worden. De oprichting van de auteursvereniging 
zal een positieve invloed hebben op de relatie tussen 
auteurs en uitgevers en tussen uitgevers en VFL. Ik 
verwacht ook een positieve evolutie inzake het sta-
tuut van de kunstenaar. 

Het is bekend dat er in Vlaanderen zeer goede illu-
stratoren zijn, die ook wereldwijd gewaardeerd wor-
den. Daarom hebben we vorig jaar beslist om met 
hun werken een tentoonstelling te maken waarmee we 
nu twee jaar gaan rondreizen in Europa. De première 
ging door op de internationale kinder- en jeugdboe-
kenbeurs in Bologna. Een betere plek is volgens mij 
niet denkbaar. Om dit te accentueren werd ook een 
boek uitgegeven. De Nederlandse editie ervan is ver-
schenen bij de uitgeverij Lannoo. De Engelse editie 
willen we gebruiken om die illustratoren internati-
onaal te promoten. Indien de commissieleden dat 
wensen, kan hen een exemplaar worden bezorgd via 
het secretariaat van de commissie. Dit is het eerste 
project dat kan worden gerealiseerd door de extra 
middelen. Het is een belangrijk instrument voor het 
proactief  beleid rond kinder- en jeugdboeken dat de 
minister nastreeft. Ik denk dat dit beleid binnen dit 
en twee jaar duidelijke resultaten zal opleveren. 

II.2. Vragen van de commissieleden en antwoord van 
de heer Carlo Van Baelen

De heer Steven Vanackere: Ik heb grote waardering 
voor het werk van het VFL. Het jaarverslag van het 
VFL mag worden beschouwd als een voorbeeld van 
behoorlijke rapportering. Net als bij de twee vorige 
ontmoetingen, wil ik het Fonds aanmoedigen om 
blijvende aandacht op te brengen voor de illustrato-
ren en voor de strips. 

Naar aanleiding van een vraag over een concreet dos-
sier heeft de minister me geantwoord dat het VFL 
gewoonlijk geen subsidies geeft aan dossiers die al 
worden ondersteund door andere instanties. Tot op 
zekere hoogte heb ik daar begrip voor, maar in som-
mige concrete gevallen hoeft een dubbele subsidië-
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ring geen probleem te zijn, als het maar duidelijk is. 
Wordt die – volgens mij problematische – regel over 
de dubbele subsidiëring nog altijd gehanteerd? Wordt 
die regel u opgelegd of  hebt u daar zelf  toe beslist? 
Ziet het ernaar uit dat in deze situatie ooit verande-
ring komt? 

Is het gebruikelijk dat de regeringscommissaris bij de 
Raad van Bestuur jaarlijks een rapport opmaakt voor 
zijn opdrachtgever? Er is namelijk een verschil tussen 
de leden van een raad van bestuur die het belang van 
de instelling behartigen en de regeringscommissaris 
die een zekere afstandelijkheid moet bewaren waar-
door hij bepaalde zaken onder de aandacht van zijn 
minister kan brengen. 

De heer Carlo Van Baelen: Inzake de dubbele subsidi-
ering worden er eigenlijk twee principes gehanteerd. 
Het eerste principe is dat eenzelfde activiteit geen 
twee keer kan worden gesubsidieerd. Het tweede 
principe, dat ook uitdrukkelijk wordt vermeld in het 
Kunstendecreet, is dat een organisatie die structureel 
gesubsidieerd wordt voor haar meerjarenwerking, 
geen projectaanvragen meer kan indienen. 

Naar aanleiding van een aantal concrete dossiers zijn 
we deze bepalingen aan het verfijnen. Ten aanzien 
van structureel gesubsidieerde organisaties vragen we 
bij de administratie het definitieve jaaractieplan op 
dat ze moeten indienen na toekenning van de meer-
jarensubsidie. Daarin gaan we na of  datgene waar-
voor bij ons een subsidie wordt aangevraagd, in het 
actieplan zit. Als dat het geval is, dan is het eigenlijk 
gesubsidieerd binnen het kader van het Kunstende-
creet en dan kunnen wij dat geen tweede keer subsi-
diëren. Als dat niet het geval is, dan kunnen wij wel 
degelijk een subsidie toekennen. Het festival ‘Theater 
aan zee’ heeft binnen zijn jaaractieplan bijvoorbeeld 
geen literair luik. Daarom ondersteunen wij dit jaar 
het literaire luik van ‘Theater aan zee’ als literaire 
manifestatie. 

In het festivaldossier en in het jaaractieplan van 
Watou was de verwevenheid tussen beeldende kunst 
en poëzie duidelijk een kerngegeven. Gezien die struc-
turele subsidiëring kon men voor een literair luik dus 
niet meer terecht bij het Fonds. 

De heer Steven Vanackere: Wanneer een evenement 
reeds gesteund wordt door de provincie of  door de 
VGC, dan impliceert deze regel dus dat steun van het 
VFL onmogelijk wordt. Ik ken een concreet geval 
waar de afwijzing door het VFL gebaseerd was op het 
argument dat men al wat geld had gekregen van de 
VGC. Ik ben het ermee eens dat met de subsidiëring 
door een andere organisatie rekening moet worden 

gehouden bij de beoordeling. Het kan bijvoorbeeld 
een reden zijn om minder subsidies toe te kennen. 
Stellen dat er in een dergelijk geval geen subsidies 
meer mogen worden toegekend, gaat volgens mij  
echter te ver. Het project ‘Vijftig jaar Jommeke’ – 
Vlaamser dan dat kan niet – is afgewezen door het 
VFL met als motivering dat het elders al ondersteu-
ning had gekregen. 

De heer Carlo Van Baelen: De motivering was in dit 
geval complexer dan dat. 

De heer Steven Vanackere: De loutere vaststelling dat 
een bepaald initiatief  elders al bepaalde vormen van 
ondersteuning geniet, weegt mee in de evaluatie van 
het dossier en kan zelfs een reden zijn om geen ver-
dere ondersteuning toe te kennen. Daarover bestaat 
er blijkbaar een consensus. Een subsidiëring door een 
andere instelling mag volgens mij nooit een reden zijn 
om iedere verdere ondersteuning te weigeren. 

Minister Bert Anciaux: De nieuwe regeringscommis-
saris is aangeduid in maart. Hij heeft uitdrukkelijk de 
opdracht gekregen om ieder jaar in de maand januari 
een verslag te maken over het voorbije jaar. 

De heer Bart Caron: Hoe is de internationale samen-
werking van het VFL de voorbije jaren geëvolueerd? 
Wordt er samengewerkt met het Nederlands Fonds 
voor de Letteren? Het jaarverslag schetst namelijk 
alleen een momentopname. 

De heer Carlo Van Baelen: Zowel het Nederlandse 
als het Vlaamse fonds beschouwen grote presenta-
ties in het buitenland, zoals die vroeger plaats von-
den binnen het kader van de stichting ‘Frankfurter 
Buchmesse’, op dit ogenblik niet als prioritair. Er 
wordt veeleer kleinschalig gewerkt. In heel wat pro-
jecten betrekken we Nederlandse auteurs en vice 
versa. 

Voor het realiseren van vertalingen is dat misschien 
wel effectiever. De nadruk in het VFL-buitenlandbe-
leid ligt op het realiseren van vertalingen van literair 
werk van Vlaamse auteurs. Voor Nederland heeft het 
ook te maken met de vraag welke inzet van middelen 
het grootste effect kan opleveren. 

De heer Bart Caron: Hoe is de relatie met de Taalunie 
op dit ogenblik? 

De heer Carlo Van Baelen: Het overleg met de Taal-
unie wordt gelukkig concreter. In het verleden was 
dat wel eens een probleem. Nu zijn we met een aantal 
concrete projecten bezig. In Vlaanderen bestaat er 
reeds enkele jaren op initiatief van een aantal literaire 
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en culturele tijdschriften een actieve samenwerking 
in de vzw CeLT met o.a. een portal-website. Vanuit 
Nederland is gevraagd om die ook open te stellen 
voor Nederlandse literaire tijdschriften. 

Een tweede project houdt verband met de illu-
stratorententoonstelling die in de zomermaan-
den naar Rotterdam gaat. In dat kader wordt een 
ontmoetingsdag voor Vlaamse en Nederlandse 
auteurs van kinder- en jeugdboeken georgani-
seerd die mee gesteund wordt door de Taalunie.  
De samenwerking met de Taalunie blijkt momenteel 
dus veeleer uit concrete projecten dan uit principe-
verklaringen. 

Minister Bert Anciaux: De meerjarenbegroting ver-
onderstelt dat de Taalunie meer verantwoordelijkheid 
opneemt voor de eigen werking rond het letterenbe-
leid. Tot op heden was dat minimaal. Dat vergt een 
intensifiëring van de contacten tussen de Taalunie en 
de verschillende fondsen. Van een grote regisseurs-
functie voor de Taalunie inzake de letteren is men 
echter afgestapt. 

De heer Bart Caron: Ik ben het daarmee eens. Ik wil 
een efficiënte en zakelijke samenwerking, ten bate 
van de letteren. Men moet de verantwoordelijkheden 
goed afbakenen. 

De heer Carlo Van Baelen: Dat kan men doen op pro-
jectbasis. De instrumenten waarover we beschikken, 
moeten we waar mogelijk inzetten. 

De voorzitter: Ik dank de minister en de vertegen-
woordigers van het Vlaams Fonds voor de Letteren 
voor hun interessante bijdrage aan deze gedachtewis-
seling.

De verslaggever, De voorzitter,

Steven VANACKERE Dany VANDENBOSSCHE

–––––––––––––––––––––


